
راه  سعادت

مهمان خارجی فجر از راه رسید   

هم پیماني با روس ها به بین الملل فجر رسید
  وحید مهري

روس ها در سال هاي اخیر و در فضاي سیاسي همواره به عنوان 
يكي از متحدان استراتژيك ايران نگريسته مي شدند با اين 
حال اتفاقات بعد از برجام و تلاش هايي كه برخي رس�انه هاي 
نزديك به دولت در انتشار اخبار مربوط به وارد كردن پاي برخي 
كشورهاي ديگر اروپا و البته در كنار آن ايالات متحده به اقتصاد 
و صنعت و در نهايت فرهنگ ايران مطرح كردند، اين حدس را 
ايجاد مي كرد كه در دومین دوره بین الملل فجر لااقل برخي از 
سینماگران مطرح امريكايي در جشنواره حضور داشته باشند. 
 با اين حال تنها چه��ره اي كه تا اينجا مدي��ران بين الملل فجر از 
حضور وي به عنوان دستاوردی براي جشنواره ياد كرده اند باز هم 
اهل روسيه است. »الكساندر سوكوروف« كارگردان روس كه همه 
افتخارش دريافت شير طلاي ونيز براي »فاوست« )2011( است- 
فيلمي اقتباسي كه برآمده از »فاوست« گوته و »دكتر فاوست« 
توماس مان آلماني بود- امس��ال به بين المل��ل فجر مي آيد. اين 
فيلمساز 64 ساله روس به بهانه نمايش »فرانكوفونيا« كه اين فيلم 
سال قبل در جشنواره ونيز رونمايي شده به تهران مي آيد تا تأييدي 
باشد بر ادامه هم پيماني ايران و روسيه حتي در عرصه فرهنگ و در 
دوران پسابرجام. جالب است در حالي اين فيلمساز روس بناست 
به تهران بيايد كه »فرانكوفونيا« كه مروري دارد بر تاريخچه موزه 
لوور در دوران اشغال نازي ها، محصول سه كشور فرانسه، آلمان و 
هلند اس��ت و زبان غالب اثر هم فرانسوي است. شايد نمايش اين 
فيلم به زبان فرانسوي در جشنواره فجر در غياب كارگردانان مطرح 
فرانسوي مرهمي باشد بر آلام مديراني كه به توصيه هاي ناصحان 

كه مبادا فجر را از زمان هميشگي خود جدا كنند گوش ندادند و 
به هر دليل كه خود مي دانند بر طبل بين المللي شدن آن كوبيدند 
ناصحاني كه مي دانستند به دلايل سياسي، شرعي، عرفي و قانوني 
نمي توان يك جشنواره بين المللي مانند جشنواره هايي داشت كه 
رؤيايش را دوستان در سر مي پروراندند و همان بهتر كه در هياهوي 
جشنواره فجر داخلي و در زماني كه همه سرشان به سوداي سيمرغ 
و نگاه نو و حواشي اش گرم است، رفع تكليفي كرد و عكس هايي 
را به يادگار براي بولتن و احتمالاً آيندگان باقي گذاشت و تمام. اما 
بي توجهي به اندرزها باعث شد حكايت اين اشتباه همچنان باقي 
باشد و براي دومين بار دوستان به در بسته بخورند. در صورتي كه 
اگر تجربه همان بخش بين المللي را كه در دل جشنواره فجر برگزار 
مي شد، جدي مي گرفتند مي توانستند به جاي جداسازي و صرف 
بودجه جداگانه به بهانه كس��ب اعتبار بكوش��ند با غني تر كردن 
بخش بين الملل شرايط توجه بيشتر كشورهاي صاحب سينما به 

جشنواره فجر را فراهم كنند. 

 پیاده  روي هم 
تفريح سالم فرهنگي است!
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نما | حسین  کشتکار

 برنامه هاي تلويزيون 
انگار قحطي میهمان دارند

  مهدی خرامان
تلويزيون را كه روشن مي كني هر ش��بكه كه بزني، دوباره سر 
و كله يك مش��ت بازيگر تكراري را مي بين��ي! زياد عجله نكن 
منظورم سريال و فيلم ها نيس��ت؛ اتفاقاً برنامه هاي به اصطلاح 
تخصصي غيرهنري كه شكل و ش��مايل حرفه اي دارند گاهي 
كاري مي كنند عجيب. اصلًا هم به حوزه كاري شان ربط ندارد 
ولي دوباره براي جذب مخاطب سراغ بازيگران مي روند آن هم 
قيافه هاي تكراري كه در كار بازيگري نيز متوسطند، البته اگر به 

اين دوستان برنمي خورد!
فرقي ندارد برنامه »خندوانه« باش��د كه انصافاً در دل بيننده جا باز 
كرده يا فلان برنامه متعلق به ش��بكه تلويزيوني »ورزش«، رس��ماً 
انگاري با اين هنرورها قرارداد بسته اند كه پاي گفت وگوهاي بي ربط با 
اينها بنشينند. حالا چه جذابيتي براي مردم دارند، نمي دانم. مجبورم 
مصداق بياورم؛ اميرحسين رستمي، پژمان بازغي، سام درخشاني و 
... ؟! در حوزه كاري خودشان نيز با نهايت اغماض، در نيمه اند و نيمه 
حرفه اي حالا در اين برنامه هاي تخصصي چه مي كنند واقعاً. در ايام 
نوروز نيز همين ها، شب و روزشان را با رفتن به اين برنامه كودك و 
آن برنامه آشپزي مي گذراندند! شايد حضورشان براي آوردن لبخند 
به چهره بيننده باشد و نيشخند زدنشان كه اينها لابد از بيكاري، به 
تلويزيون مي آيند كه با چك چندصدهزار توماني تهيه كننده لااقل 
تا چند روزي خوش باش��ند تا بعداً تله فيلمي و يا س��ريالي بهشان 
پيشنهاد شود. به اين طيف بازيگر هرجي نيست، جز اينكه بخواهند 
تكرار مكررات باشند و از چشم بيفتند. طرف حساب اين چندخط 
حرف خودماني، تهيه كننده تلويزيون است كه جذب حداكثري را 

بد فهميده اند. شيوه جذب كردن در برنامه ها انگاري از تخصص به 
ظاهري دمده رسيده اس��ت. جديداً نيز كه كار به آيتم هاي ورزشي 
رس��يده مثل »گزارش ورزش��ي« ديروز و قبل از بازي ش��هرآورد. 

كارشناسي نيز مي كنند!
از اين برنامه ها بايد توقع داش��ت كه محبوبيتشان را فداي هر چيز 
و هركس��ي نكنند. اگر دنب��ال جذابيت بيش��تر مي گرديد حتي با 
مهمان محوري، چهره هاي خاك خورده زيادند چقدر هم پرطرفدار. 
اصل را بر حرفه اي گري بگذاريد نه چيپ كردن. نكند فكر مي كنيد 
دغدغه مردم ديدن اينهاس��ت؟ كمي هم ش��ده خودتان را جلوي 
تلويزيون فرض كنيد! قدري نيز فكر كني��د كه چرا طيف اكثريت 
هنرمندان حاضر نيستند محبوبيتي اگر دارند، فداي حضور الكي 
روي آنتن كنند. حتي اگر به خاطر هر ب��ار آمدن به اين برنامه هاي 
غيرحرفه اي، چك چندميليوني نيز بگيرند ولي باز جوابشان نه است. 
البته مطمئن باشيد كه قضيه برنامه تخصصي هنري فرق دارد چون 

اتفاقاً با رغبت و به قول معروف با سر وكله مي آيند!

فرهادي فعلًا از فجر رانده و از كن مانده شد
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  گزارش

حداكثر اعتبار بخش هنر به تئاتر اختصاص مي يابد

 خبر وزير از افزايش اعتبارات تئاتر 
در سال 95

   محمدصادق عابديني
با اعلام فهرست اولیه فیلم هاي راه يافته به 
فس�تیوال كن و در بین نام هاي كارگردانان 
شناخته شده سینماهاي جهان، نام كارگردان 
اسكاري سینماي ايران خالي است، با وجود 
گمانه زني هاي قبلي درباره حضور »فروشنده« 
آخرين فیل�م فرهادي، فرانس�وي ها موضع 
مبهمي درب�اره اين فیل�م اتخ�اذ كرده اند. 
شصت و نهمين جشنواره فيلم كن، ارديبهشت 
ماه در فرانسه برگزار مي شود. از سال گذشته 
كه فرهادي توليد فيلم »فروش��نده« را آغاز 
كرد، گفته مي شد كه قرار است اين فيلم نه 
در ايران بلكه در جشنواره فيلم كن رونمايي 
ش��ود. تيري فرمائ��و، مدير جش��نواره فيلم 
در نشس��ت خبري اين جش��نواره اس��امي 
فيلم ه��اي حاض��ر در بخش ه��اي مختلف 
اين جش��نواره را معرفي كرد و با اينكه مدير 
جش��نواره از اين اختيار برخوردار اس��ت كه 
بتواند فيلم هايي را به جشنواره اضافه كند، اما 
همين كه در انتخاب هاي اوليه اين جشنواره 
نامي از »فروشنده« فيلم اصغر فرهادي ديده 

نمي شود، جالب توجه است. 
   رابطه فرانسوي ها با سینماي فرهادي

اصغر فرهادي بع��د از اكران فيلم »جدايي نادر 
از سيمين« در بيس��ت و نهمين جشنواره فيلم 
فجر، بلافاصله به برلين رفت و با فاصله چند روز 
از گرفتن پنج سيمرغ در جش��نواره فيلم فجر 
توانست خرس طلايي شصت و يكمين جشنواره 
برلين را در بخش بهترين فيلم و خرس نقره اي 
را براي بهترين بازيگري ب��راي گروه بازيگران 
بگيرد. آن روزها فرهادي به هر جشنواره اي كه 
مي رفت با دست پر خارج مي شد، اما اين فيلم به 
دليل قوانين كن نمي توانست در اين جشنواره 

حضور پيدا كند.
 گرفتن اس��كار بهترين فيل��م خارجي زبان 
از هش��تاد و چهارمين مراسم اس��كار به نظر 
نقطه اوج جوايز اين فيلم به نظر رسيد و كمتر 
كسي جايزه سزار س��ينماي فرانسه به فيلم 
»جدايي« را كه به اس��كار س��ينماي فرانسه 
مشهور است، به عنوان جايزه اصلي اين فيلم 
ياد كند. فرهادي بع��د از موفقيت »جدايي«، 
فيلمنامه »گذشته« را نوشت؛  فيلمي كه در 
فرانسه ساخته شد و تهيه كنندگان فرانسوي 

و ايتاليايي آن را توليد كردند. 
»گذشته« در شصت و ششمين جشنواره فيلم 
كن و در بخش اصلي با فيلم هايي مانند »زيباي 
بزرگ«، »فقط عاشقان زنده مي مانند«، »درون 

لوين ديوي��س« و »ونوس در پوس��ت خز« به 
رقابت مي پرداخت. 

نظرات منتقدان سينماي فرانسه نسبت به اين 
فيلم شگفت انگيز بود و همه اظهارنظر ها درباره 
»گذشته« حكايت از آن داشت كه فرهادي در 
ش��انس گرفتن نخل طلاي كن از كارگرداناني 
چون جيم جارموش، رومن پولانسكي، برادران 
كوئن و اس��تيون سودربرگ پيش��ي گرفتند و 

فاصله زيادي با آنها دارد. 
با وجود قطعيت نخل طلا در زمان اعلام نتايج 
جش��نواره، جايزه كن به فيل��م »زندلي آدل« 
)آبي گرم ترين رنگ است( كه فيلمي در تبليغ 
همجنس گرايي و س��اخته كارگ��ردان بي نام 
و نش��اني به نام عبدالطيف كش��يش از فرانسه 
رسيد. »گذشته« البته توانست جايزه بهترين 
بازيگر زن را بگيرد، اما واكنش رسانه ها نسبت 
ب��ه انتخاب هاي جش��نواره جالب توج��ه بود. 
رسانه هاي فرانسه از تصميم خصمانه اي عليه 

فيلم فرهادي خبر دادند. 
خبرنگار نش��ريه »20دقيقه« فرانس��ه نوشت: 
»طبق گفته منابع ما، اتفاق نظر براي نخل ابتدا 
حول فيلم فرهادي شكل گرفته بود و در ساعت 
پنج عصر »گذشته« صاحب نخل طلا بوده است. 
برگزاركنندگان جشنواره حتي تمامي گروه فيلم 
را روي فرش قرمز دعوت كردند تا بتوانند همگي 

با هم جشن شادي بگيرند.« 
اين نشريه مي افزايد: »در دقايق پاياني جلسه، 
دو عضو ژوري، كريستين مونجيو و لين رمزي 
بر آن مي شوند تا توافق حاصله توسط استيون 
اس��پيلبرگ و ديگر اعضاي گروه را برهم بزنند. 
اسپيلبرگ تا پايان از »گذشته« دفاع مي كند، اما 
ساير اعضا در نهايت نظرشان را به »آبي گرم ترين 

رنگ ها است« تغيير مي دهند. 
رئي��س هيئ��ت ژوري ني��ز در نهايت تس��ليم 
مي ش��ود و نام فره��ادي از پاك��ت برنده نخل 
طلايي كن خارج مي ش��ود و ن��ام عبداللطيف 
كش��يش به عنوان برنده جايزه ب��زرگ كن در 

پاكت جايگزين مي ش��ود. به نظر مي رسد كه 
برخلاف منتقدان، دولتمردان فرانسوي از اين 

انتخاب راضي بودند.« 
فليم گذشته بعد از كن فرانسه از سوي ايران به 
عنوان نماينده كشورمان به اسكار معرفي شد، 
ولي به رغم تأييد اين فيلم توس��ط فيلمسازان 
مشهور جهان، حتي به جمع نامزدهاي نهايي 

اسكار راه نيافت. 
اين فيلم نتوانست جوايز مهمي را كه »جدايي« 
از آن خود كرده بود تكرار كند و با وجود اينكه 
بسياري از منتقدان »گذشته« را فيلم بهتري از 
»جدايي« مي دانند، اين فيلم نتوانست در سطح 

بين المللي موفق باشد. 
در صورتي كه شايد در صورت تصاحب نخل 
طلاي كن، همه اتفاق ها ب��ه صورت ديگري 
رخ مي داد. همان طور كه س��ال گذشته فيلم 
هولوكاس��تي »پسر ش��ائول« از لهستان بعد 
از دريافت نخل طلاي كن، توانس��ت اس��كار 

نيز بگيرد. 
   غربي ها نگاه يكبار مصرف دارند؟

رفتار متناقض جش��نواره هاي فيلم با دو فيلم 
»جدايي« و »گذش��ته« را مي ت��وان اين گونه 
توجيه كرد كه غربي ها براي فيلمسازان شرقي 

به ندرت بيش از يك بار دست مي زنند. 
فهرس��ت بلند بالاي جوايز »جدايي« در برابر 
بي مهري به »گذش��ته« و حالا انتخاب نشدن 
»فروشنده« در اولين فهرست اعلامي جشنواره 
در حالي كه پيش از اين فروشنده به عنوان يكي 
از بهترين فيلم هاي سال 2016 ميلادي اعلام 
ش��ده بود، چيزي فراتر از رفتار حرفه اي است. 
همان طور كه در انتخ��اب بهترين فيلم كن به 
راحتي فيلم فرهادي را كنار گذاش��تند تا نخل 
طلا به فيلمي ضدخانواده برسد، مسائلي خارج 
از هنر سينما در رفتار با سينماي فرهادي تأثير 

داشته است. 
   فرهادي از اينجا مانده، از آنجا رانده

اصغر فرهادي فيلمش را به جش��نواره جهاني 
فيلم فجر نداد تا رونمايي از آن در كن انجام شود. 
حالا حضور اين فيلم در فرانسه با اما و اگر هايي 

روبه رو است. 
نشريه »ورايتي« چهار س��اعت بعد از نشست 
خبري مدير جشنواره كن گفت وگويي با تيري 
فرمائو مي كند و درب��اره فيلم فره��ادي نيز از 
وي مي پرس��د، فرمائو مي گويد: من خوشحال 
مي شوم كه ما اين فيلم را ببينيم. وي با تأكيد بر 
اينكه هنوز اين فيلم را نديده اند، تأكيد مي كند 
كه اگر فيلم فرهادي خوب نباشد در جشنواره 

حضور نخواهد داشت. 
اگر فره��ادي در ليس��ت نهايي ك��ن حضور 
نداشته باش��د، فيلم فروشنده مجبور خواهد 
بود براي ديده ش��دن تا بهمن ماه و جشنواره 

فجر صبر كند. 
مدير جشنواره هر س��ال تعدادي فيلم را بعد از 
اعلام اسامي اوليه به جشنواره دعوت مي كند. 
وي در گفت و گو با »ورايتي« ني��ز اين موضوع 
را اعلام مي كند، شايد فرمائو دعوت از فرهادي 
را به بعد از تماشاي فيلم منوط كرده باشد، ولي 
تا امروز كه فرانس��وي ها با س��ينماي فرهادي 
رفتار دوستانه اي نداشته اند. حتي بعد از اينكه 
فرهادي اولين فيلم بين المللي اش را در فرانسه 

و براي فرانسوي ها ساخت.

وضعيت مبهم »فروشنده« در كن

وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي در پايان اجراي نمايش بازار عاش�قان گفت: 
توقع م�ا از جامع�ه تئاتر اين اس�ت كه ه�ر چه بیش�تر هنرش�ان را عرضه 
كنن�د. اين هن�ر نه تنه�ا در اي�ران، بلك�ه در خارج از كش�ور عرضه ش�ود. 
علي جنتي در خصوص برنامه هاي اين وزارتخانه براي تئاتر نيز گفت: وظيفه 
ما است كه به هنر نمايش كمك كنيم. سال گذشته را سال تئاتر اعلام كردم. 
با توجه به تنگناهاي مالي كه وجود داشت اقداماتي هم انجام شد. قدري از 
اين اقدامات در بازس��ازي تئاتر ش��هر و توجه ويژه به احداث سالن تئاتر در 
برخي استان هاي مختلف كشور ديده شد كه احس��اس كردم شور و نشاط 

ايجاد شده است. 
وي ادامه داد: امس��ال نيز به معاونت هنري دس��تور داده ام كه حداكثر اعتبار 
هنر را به تئاتر اختصاص بدهند. جنتي درباره نمايش بازار عاش��قان نيز گفت: 
اين تئاتر براي من خيلي زيبا بود. در طول دو سال و نيم كه در اين مسئوليت 
هستم و تئاتر هاي مختلف ديده ام، يكي از بهترين تئاترها بود. به خصوص از نظر 
محتوا و شكل كار موزيكالي كه داشت تئاتر جذاب و ارزنده اي بود. پرداختن به 

شخصيت هاي ادبي تاريخي كشور همچون مولانا ارزش بسياري دارد. 
شب گذشته علي جنتي، وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي، مهدي شفيعي مديركل 
هنرهاي نمايشي، اردش��ير صالح پور، فرهاد ناظرزاده، پيمان شريعتي، منيژه 
محامدي، محمد اس��كندري، جهانگير كوثري و جمعي از هنرمندان تئاتر به 

تماشاي نمايش بازار عاشقان به كارگرداني هادي مرزبان نشستند.

   محمدصادق عابديني
حضور ابراهی�م حاتمي كیا در برنام�ه فريدون جیراني 
كه از طريق س�ايتي اينترنت�ي پخش مي ش�ود، كاملًا 
با گف�ت و گو هاي اتو كش�یده و يكنواخ�ت تلويزيوني 
متف�اوت اس�ت، گوي�ا مج�ري س�ابق تلويزي�ون ب�ا 
راه ان�دازي برنام�ه اي در اينترن�ت مي خواه�د درس 
جذابی�ت  را ب�ه برنامه س�ازان تلويزيون�ي بده�د. 
اولين برنامه اينترنتي س��ي و پنج در سال جديد كه توسط 
فريدون جيراني تهيه مي ش��ود و در س��ايت فيلم نت قرار 
مي گيرد، با حضور ابراهيم حاتمي كيا برگزار شد. اين برنامه 
كه با نام »پايان سكوت« در خروجي سايت قرار گرفته است، 
عنوان فرعي »دوئل دوساعته جيراني و حاتمي كيا« را نيز 
دارد. در اين برنامه كه متن آن نيز توسط سايت هاي خبري 
منتشر شده اس��ت، جيراني و حاتمي كيا بحث هاي صريح 
و چالشي را مطرح مي كنند كه ش��ايد در تلويزيون برگزار 

مي شد، امكان اينكه اجازه پخش پيدا نكند، زياد بود. 
جيراني كه يكي از كنار گذاشته ش��ده هاي تلويزيون به 
ش��مار مي رود، با راه اندازي برنامه »هفت« اولين برنامه 
هفتگي تلويزيون را ب��ا رويكرد خب��ري راه اندازي كرد و 
توانس��ت براي اهالي س��ينما در تلويزيون تريبون ايجاد 
كند؛ برنامه اي كه با اجراي جيراني و حضور ثابت مسعود 
فراستي به عنوان منتقد، توانس��ت خيلي زود براي خود 
بينندگان ثابت��ي پيدا كند. حضور جيران��ي ولي چندان 
طولاني نبود و وي به خاطر هم��ان صراحت لهجه اي كه 
هميشه داشت حرف هايي را در تلويزيون زد كه باعث شد 
برنامه از وي گرفته ش��ود و به محمود گبرلو سپرده شود. 
اين تغيير آغازي بر نزول هفت بود كه با گذشت چهار سال 
و تغيير دوباره س��ردبير برنامه و آمدن بهروز افخمي نيز 

نتوانست هفت را به دوران جيراني باز گرداند. 
   چرا اين گفت و گو موفق بود؟!

رضا رش��يد پور و فريدون جيراني بع��د از آنكه از تلويزيون 
خارج ش��دند، برخلاف برخي از مجريان بيكار كه سرشان 
را با اجراهاي جش��ن ها و مراسم هاي مناسبتي شركت ها و 
نهاد ها مي گذرانند، سراغ اينترنت رفتند و از فضاي رقابتي 
كه اينترنت براي همه ايجاد مي كند، اس��تفاده كردند. اين 
استفاده باعث شد تا بار ديگر ناكارآمدي فضاي انحصاري در 

تلويزيون به خوبي به نمايش گذاشته شود. 
رشيد پور و جيراني متخصص برگزاري »هارد تاك« )گفت 
و گوي چالشي( هستند با اينكه جنس گفت و گو هايشان با 

يكديگر تفاوت دارد. رشيد پور در چند اجراي »ديد در شب« 
اكثراً به حواشي سينما پرداخت و جيراني در  گفت وگو هايش 
در برنامه »سي و پنج« به مسائل تخصصي سينما پرداخت. 
حالا با تعطيل شدن »ديد در ش��ب« و بازگشت رشيدپور 
به تلويزيون، جيراني تنها تاك ش��وي اينترنت��ي را توليد 
مي كند. اين كارگردان با سابقه براي آخرين شماره از »سي 
و پنج« سراغ ابراهيم حاتمي كيا رفته است. حاتمي كيا كه 
باديگارد را بر پرده سينما ها دارد، رو در رو با جيراني درباره 
سينمايش، حاشيه هاي كاري اش، ارتباطش با سياست و 

مسائل ديگري صحبت كرده است. 
اين گفت و گو به چند دليل جذاب شده است. ابتدا تسلط 
جيراني به موض��وع گفت و گو، دوم صراح��ت حاتمي كيا 
در پاس��خ و س��ومين دليل اينكه نه مجري و ن��ه مهمان 
برنامه هيچ ك��دام از طرف مديران س��يما فيلتر نش��ده و 
درگير محافظه كاري هاي تلويزيوني نشده اند. نمونه اي از 
پاسخ هاي صريح حاتمي كيا در برنامه جيراني، اشاره وي به 
نوع فيلمسازي اش، حاتمي كيا در اين برنامه مي گويد: همه 
فكر مي كنند من كارت بلانش )اختيارات نامحدود( دارم. 
در »گزارش يك جش��ن« و »به رنگ ارغ��وان« همه  گروه 
سر صحنه فكر مي كردند من با وزارت اطلاعات هماهنگي 
كرده ام! من فكر مي كردم وقتي فيلمنامه را به وزارت ارشاد 
مي دهم، حتماً مي خوانند و وقتي چيزي نگفتند لابد ايرادي 
نگرفتند. بعد كه فيلم آماده شد، وزارت اطلاعات برافروخته 
ش��د. از خود ش��خص وزير تا زيرمجموعه هايشان گفتند 
اين چه كاري بود با ما كردي؟! آقاي يونس��ي گفت »آتش 
افكندي بر لانه  ما« بعد نتيجه اش شد اينكه فيلم پنج سال 

رفت توي گنجه. 
گفت و گوي جيراني با حاتمي كيا با وجود اينكه زمان كوتاهي 
از بارگذاري اش در سايت فيلم نت نگذشته است، با استقبال 
خوبي روبه رو شده و از بسياري از گفت و گو هاي قبلي برنامه 

سي و پنج بازديد كننده بيشتري داشته است.

داش��تم به اين فكر مي كردم كه يك خان��واده چندنفره اگر 
بخواهد به جز سفر، در هفته تفريح مثلًا سالمي داشته باشد 
چه مي كند. قبلش بگويم كه نمونه مثال ما خانواده اي زيرخط 
فقر اس��ت، همين كارمند جماعت ها با حق��وق يك ميليون! 
نمي شود كه هي روي سر فاميل خراب ش��د و يا پارك رفت، 

بالاخره آقاجان تنوع هم خوب چيزي  است. 
خب حالا با اي��ن درآمدي كه به آخر ماه نمي رس��د، پس چه 
كنيم و چه بپوشيم و كجا برويم؟ يكي مي گويد شام جمعه را 
برويم بيرون، ولي پارك ديگر نه. خب اين را اين هفته رفتند، 
هفته ديگر اگر ذره اي پ��ول باقي مان��ده و دل و دماغي براي 
ولگردي باشد، چطور؟ بالاخره آرزو بر جوانان چه عرض كنم بر 
هيچ كسي عيب نيست. تنها چيزي كه پول نياز ندارد، همين 

خيالپردازي هست و بس. 
پس گزينه ها را چك كنيم تا بلكه به تصميم عاقلانه اي برسيم. 
قرار شد كه اينبار سراغ تفريحي برويم كه جنسش هنري است 
و سالم. از اين سالم بودنش فاكتور بگيريد مگر ما هنر مبتذل 
نيز داريم؟ دستت را گاز بگير، نه كه نداريم! حالا اين وسط يكي 
فيلم ساخت كه پر از شوخي نيم تنه پايين بود يا تئاترش شبيه 
همه چيز بود جز تئاتر كه نبايد غصه بخوريد و كاسه كوزه را سر 

همه خراب كنيم والا. 
بيخيال. برويم سراغ سوژه خودمان و همان خانواده چندنفره. 
انتخاب هايمان چندتا بيشتر نيست سينما و تئاتر و شايد هم 
كنسرت موسيقي. فعلًا در حد تصميم است وگرنه پول كسي 

به كنسرت با بليت 100هزار توماني كه نمي رسد. 
بس��اط را جمع مي كنند و طبق اصل نانوشته براي همه، اين 
سينماس��ت كه عام تر اس��ت و جذاب تر. قيمت بليت چندان 
گران نيست، البته بس��تگي دارد كه بخواهي هرهفته سينما 
بروي يا اينكه كدام س��ينما را پاتوقت كني. بالاخره فقط 10 
هزار تومان است، اما واي به حالت مي شود اگر بخواهي بقيه را 
ميهمان كني يا خانوادگي بروي. مي خندي مي دانم ولي دمار 

از روزگارت درمي آيد!
احتم��الاً انتخابت فيلم كمدي  اس��ت كه  اي كاش س��راغش 
نمي رفتي. چون فقط حرص  دربيار است و پر از جوك بدعنق 
درنيامده. البته اگر جيبت كفاف نمي دهد، س��ينماهاي پرت 
شهر هم بدك نيست؛ سالني خالي از س��كنه با بليت 5 هزار 
توماني كه خود فروش��نده هس��ت و چند صندلي پاره پوره با 
مقداري صداي گربه و موش اينور و آنور سالن. حالا اين وسط 
برخي هستند كه سليقه عجيب و غريب دارند مثل فيلم هنر و 
تجربه. اينها را به خودشان رها كنيد و به امان خدا. كسي به جز 
خودشان توي سالن نيست و س��اعتي به سكانس صامت، زل 

مي زنند. فيلم هنري ا ست ديگر!
امتياز ويژه سينماي ما به خانواده هاي كم بضاعت همين است 
كه هر دو ماه يكبار، به زور فيلم هايش را عوض مي كنند. فيلم 
نمي فروش��د اما هنوز هس��ت! حق انتخاب زيادي نيست كه 
بچه بهانه بگيرد. يكي دوبار برو سينما و تمام. تئاتر برويم آيا؟ 
پس به سالن هاي نمايشي نيز سركي مي كشيم. براي تنهايي 
رفتن خوبند. نمي شود خيلي خانوادگي رفت به جز آنهايي كه 
متنشان ايراني ا س��ت. برخي مواقع نمي فهمي اصلًا دردشان 
چيست و قصه ش��ان چه؟ به قول معروف يك جوري اند شايد 
زيادي روش��نفكري اند. مخاطبش به ش��كاف توي ديوار نيز 
مي خندد جل الخالق! تئاتر اتفاقاً س��رگرمي باحالي  اس��ت و 
قيمت بليتش چندان گران نيست. با كمي نظارت روي متن ها 
و استريليزه كردن قيافه هاي توي سالن ها مي شود مردم عادي 
را مشتري اين هنر كرد. فضاي نمايشگاه هاي نقاشي و كلهم 
هنر تجسمي نيز دست كمي ندارد. حالا مي شود تحملش كرد. 
اما كتاب و مطالعه كه واقعاً خرجي ندارد. اين همه فضا در سطح 
شهر كه در اختيار دارد و خدمات مي دهد. اتفاقاً اين بخش نيز 
مال مردم است، مثالش همين نمايشگاه كتاب كه چه جمعيتي 

را دورش جمع مي كند از بچه ها گرفته تا بقيه. 
به نظرم تنها بخش فرهنگي  است كه ادعاي خانوادگي دارد و 
اينكه واقعاً كتاب گران نيس��ت در قياس با بقيه و بهترين نوع 
هديه دادن و گرفتن. شوخي نكنيم و اينقدر هم الكي نگوييم 
كه ايراني كتاب نمي خواند. تا چند روز ديگر منتظر نمايشگاه 
كتاب نيز هستيم. خلاصه اينها را نوش��تيم و ميان اين همه 
گزينه هاي فرهنگي و هنري چرخيديم تا بلكه بش��ود يكي  را 
انتخاب كرد. پيدا هم نكردي ايراد ندارد بالاخره اينقدر از اين 
سالن به آن يكي مي روي و به مذاقت خوش نمي آيد كه خسته 

مي شوي و اين يعني پياده روي فرهنگي!

    خبر

    یادداشت  محسن غلامي )قلعه سيدي(

شصت و نهمين جش��نواره فيلم 
كن، ارديبهش��ت ماه در فرانسه 
برگزار مي شود. از سال گذشته كه 
فرهادي توليد فيلم »فروشنده« 
را آغاز كرد، گفته مي شد كه قرار 
است اين فيلم نه در ايران بلكه در 
جشنواره فيلم كن رونمايي شود


